

Under the Surface

Arms trade

Neighborhood aid

"You can't expect more from humanity than you do from your neighbors." Wolfgang Mocker

"You are at war? Are you afraid of a neighbor? Then take away the boundary stones - and you will no longer have a neighbor." Friedrich Wilhelm Nietzsche

Arms deliveries from Germany to ...

Cyprus

None.

Greece

One of the main buyers of German weapons.

Weapon systems, mainly ships and submarines ("naval component").

2010: Alleged "precondition for concessions in the design of the rescue package": Poseidon-class submarines (Type 214) under license from Kiel-based HDW for 1 billion euros and six French FREMM frigates worth 3.5 billion euros.

MK 20 Rh 202 (Rheinmetall 20 mm automatic cannon).

Leopard 2

Tank howitzer 2000

209-class submarines (four of the Poseidon-class and four of the Glaukos-class)

Submarine class 214

Turkey

One of the main buyers of German weapons.

1967: License to produce HK G3 assault rifles for the infantry.

2007: Leopard 1 tanks and 289 Leopard2A4s.

1983: MEKO 200 TN Track I and II to the Navy. From Blohm + Voss, Hamburg and HDW, Kiel, as well as from Gölcük Naval Shipyard.

1990: More frigates of the same type, with more powerful propulsion.

= F240 Yavuz (Blohm + Voss, in active service since October 11, 1987)

= F241 Turgut Reis (HDW, Kiel, in active service since February 4, 1988)

= F 242 Fatih (Gölcük Naval Shipyard, in active service since October 12, 1988)

= F243 Yilderim (Gölcük Naval Shipyard, in active service since November 17, 1989).

= Hayreddin Barbarossa (Blohm + Voss, in active service since May 23, 1997)

= F245 Oruc Reis (Gölcük Naval Shipyard, in active service since May 23, 1997)

= F 246 Salih Reis (Blohm + Voss, in active service since July 22, 1998)

= F247 Kemal Reis (Gölcük Naval Shipyard, in active service since June 8, 2000).

In addition, six units of the submarine class 214 have been ordered.

Active Remorse

"If there were only men, the earth would be a desert that they would roam in jeeps with machine guns mounted on them." Sylvia Witt

Arms deals between Germany and Israel.

From the mid-1950s to the present: weapons systems, spare parts and electronics.

Development cooperation on Bundeswehr drones between Israeli and German companies.

Two Burmester patrol boats transferred to Israel even though Germany was still prohibited from manufacturing armaments.

1958: Surplus weapons from Wehrmacht stocks and American armaments that had previously been handed over as reconstruction aid for the Bundeswehr.

From 1959: Import to Germany of Uzi submachine guns under the designation MP2, introduced as a standard weapon. Israel also supplied mortars and Soltam ammunition for the Bundeswehr.

1962-1963: 1,600 Cobra systems from the Bölkow company to Israel via detours. Three Gal submarines, fast patrol boats and other armaments (radio, navigation, direction finding and radar equipment; gyrocompasses from LITEF), German components for war weapons.

1962 to 1964: Sikorsky helicopters, Nord-Noratlant transport aircraft, Fouga-Magister training aircraft, converted M48 tanks, etc., directly or through third countries.

1965: Upon learning of mutual arms sales, Arab governments broke off diplomatic relations with Germany. They threatened to recognize the GDR.

The German government then decided that war weapons would no longer be supplied to any of the potential opponents of war in the Middle East. The principle of equal treatment was to apply to "other armaments.

Israel received DM 140 million in compensation for the undelivered weapons as a result of pressure and the commitment that the construction of six Lürssen fast patrol boats in France would be paid for and technically supported.

The establishment of diplomatic relations agreed - arms cooperation as a catalyst for the establishment of official relations between Germany and Israel.

1966: Cooperation of Mossad and BND in evaluating captured MIG-21, Soviet weapons, T-62 tanks and BMP-1 infantry fighting vehicles to develop the Leopard tank and Marder infantry fighting vehicle.

1977 to 1991: Delivery from Israel for 1.3 billion DM.

155-mm DM632 artillery shells with cluster munitions and Israeli mortar shells fitted with Junghans Microtec fuzes.

Until 1990: Cooperation of the Mossad and the BND. E.g. jammer technology for fighter bombers and the Tornado.

As of 2000: open arms deliveries.

2002: Transport tank Fuchs.

2004: Submarines.

2005: two Dolphin submarines.

2006: ATF Dingo2 test vehicle against the Palestinian population.

2010: three MeKo corvettes.

2012: launchers for bazookas and bunker-busting ammunition.

2015: Submarine. Subsequent modification of the Israeli Navy to arm nuclear cruise missiles.

2016: Dingoes are to be supplied to Israel from American licensed production by Textron Systems Marine & Land Operations as a licensee of Krauss-Maffei Wegmann, but the German Bundestag banned this deal.

Communicating Christian Values

"The arms industry is one of the greatest dangers to mankind." Albert Einstein

Arms deliveries from Germany to ...

Egypt

2003: Heckler & Koch G36 for local security forces.

2011: Libyan rebels storming a Gaddafi residence found numerous G36s from a shipment to Egypt.

Arab Emirates

2015: four Wisent 2 pioneer tanks, 20,000 Junghans Microtec mortar rounds, 3,000 HK MP7 MPs and 80,000 rounds.

Kuwait

Recipient of German weapons since about the end of the 1950s.

2015: 40 mm caliber grenade machine gun. Spare parts for the armament of a Kraus-Maffei Wegmann Boxer wheeled tank.

Saudi Arabia

2011: 200 Leopard 2A7+

2012: GTK Boxer.

2016: First of 48 military patrol boats from the Lürssen shipyard.

Licensed product supplied from Germany: G36 and other H&K products. The weapons are turning up in Syria and the entire Arab region.

Algeria

2012: four MEKO-200 frigates incl. six Super Lynx shipboard helicopters from ThyssenKrupp.

Armament: Saab Bofors Dynamics RBS 15 Mk 3 anti-ship missiles, Denel Dynamics surface-to-air missiles, an Oto-Melara main gun and two Rheinmetall 27 mm short-range guns.

Jordan

2015: 1,000 rifles, 50 MPs and 100,000 rounds. Presumably from Heckler & Koch.

Oman

2015: 500 MPs, 850 tubes and breechblocks for fully automatic rifles as spare parts from Heckler & Koch. For testing several MGs, fully automatic rifles and HK69 grenade pistols.

Somalia

Unofficially, the Heckler & Koch G3 is used by both militias and the army.

Qatar

2013: 24 self-propelled howitzers 2000, 65 battle tanks Leopard 2A7, five armored recovery vehicles, seven reconnaissance vehicles Fennek, plus training, battlefield and smoke ammunition caliber 155. tractors, trucks, crane trucks, trailers, masts and other parts for tanks. Flight simulator and tank simulator. Fire control equipment, target range finding systems and radars; communications equipment, navigation equipment. From Krauss-Maffei Wegmann.

2015: four Leopard 2 tanks and three self-propelled howitzers.

Syria

1970s: Franco-German MILAN missiles from France.

2013: Confirmation that Saudi Arabia and Qatar had supplied MILAN missiles, which they had purchased from EADS, to the insurgents.

Iran

1967: License to build the HK G3. Production and sale to this day. E.g. to the Janjaweed militia (Sudan) against the civilian population and to Hamas.

2012: Illegal export from Germany. Key technology for the production of nuclear, biological and chemical weapons as well as launchers. Supply of "dual-use goods" (for civilian and military use).

Philippines

H&K G36 as a replacement for the previous model H&K G3. Find themselves on the black markets.

Iraq

2014: From Bundeswehr stocks, 4,000 combat helmets, 700 small radios, 680 telescopes, 4,000 protective vests, 30 mine probes, 20 metal detectors and 40 ammunition disposal tools and equipment to the Kurdish Peshmerga to fight IS terrorists. Later weapons package: 16,000 assault rifles (G36), 40 MGs, 8,000 pistols, 30 Milan anti-tank weapons, 200 bazookas, 100 signal pistols, 10,000 hand grenades and 106 military vehicles.

Indonesia

2013: 104 Leopard 2 main battle tanks, four armored recovery vehicles and three bridge-laying/pioneer tanks each from Rheinmetall.

50 Marder 1A2 infantry fighting vehicles.

Neutrality

"It is not bullets and generals that make history, but the masses." Nelson Mandela

"Justice without wisdom is impossible." James Anthony Froude

"There are just people and unjust people. The just divide." Oscar Wilde

Arms deliveries from Germany to South Africa.

(During apartheid. Despite binding decisions under international law to refuse military cooperation):

After 1984: Licenses and design plans from Daimler-Benz to the state-owned company Atlantis Diesel Engines (ADE) to produce 40,000 to 50,000 diesel engines for trucks and tractors, as well as engines for the South African Defence Force (SADF) jeep "TRAX", plus tank propulsion systems.

Until 1990: helicopters, military vehicles, tank engines.

(After the end of apartheid):

2002: MM40 Exocet anti-ship missiles for the South African National Defence Force.

2004: four MEKO A-200SAN Valour-class frigates of the South African Navy from Blohm + Voss.

Passion

"Burned children fear the fire or become infatuated with it." Marie Freifrau von Ebner-Eschenbach

"We want to lay down our arms on the fencing ground, but we do not want to give them away." Otto Eduard Leopold Prince von Bismarck

Green lung

Aztec

Inca

Maya

Nazca Lines

Biodiversity

Geological diversity

Climatic diversity

Cultural diversity

Paradise

Machu Picchu

Amazon

Carnival

Rainforest

Arms deliveries from Germany to ...

Argentina

1999: corvette ARA Almirante Brown (D10), 207 battle tanks TAM and 263 infantry fighting vehicles. MEKO 140 corvettes.

2000 and 2004: one MEKO 140 frigate each from Blohm + Voss. Type 209 submarines and two TR-1700 submarines.

2015: Ground surveillance radar, communications equipment, parts for submarines, supply vessels and icebreakers, and manufacturing equipment for ammunition parts.

Brazil

Leopard 1A5.

2011: Air defense comparison shooting at the Formosa military training area (Brazil) to determine a mobile air defense system for their units. Krauss-Maffei Wegmann purchased a Gepard 1A2 from the German armed forces for this purpose.

2013: 34 used FlakPz 1A2 from Bundeswehr stocks.

Mexico

Since 1999: rifles, submachine guns and manufacturing equipment for small arms, 40 HWK-11 troop carriers and twelve Bölkow Bo 105 combat helicopters.

2005: Product piracy: imitation of the HK G36 was introduced as FX5. A lawsuit for damages was withdrawn in 2007.

2007: HK G36 to the Mexican police with the condition that the rifles could not be supplied to Chiapas, Chihuahua, Guerrero and Jalisco. Seven years later, about half of the 9,000 weapons delivered are being used in these provinces.

2015: 4,767 G36 assault rifles were delivered by Heckler & Koch to states in southern Mexico without authorization.

Chile

2007: two Fassmer coastal patrol boats. Armored weapons
as of 2008: 140 Leopard-2A4.

After that: 138 Marder-1A3 infantry fighting vehicles and 30 Gepard flak tanks.

Colombia

2006: Illegal export of 65,000 SIG SP 2022 pistols and 500 SSG 3000 sniper rifles. Resale from the USA
as end user.

2009-2011: Illegal export of 100,000 SIG SP 2022 pistols. Resale from the USA as end user.

2013: Fire control equipment and target range finding systems. Parts for the modernization of two
submarines, underwater tracking devices and torpedoes.

Ecuador

At least since 1980, of unknown origin: HK33 light assault rifles.

HK33 rapid-fire rifles from Heckler & Koch. Standard rifle for the Special Forces and the Marines.

Unter der Oberfläche

Waffenhandel

Nachbarschaftshilfe

„Von der Menschheit darf man nicht mehr erwarten als von seinen Nachbarn.“ Wolfgang Mocker

„Ihr führt Krieg? Ihr fürchtet euch vor einem Nachbarn? So nehmt doch die Grenzsteine weg — so habt ihr keinen Nachbarn mehr.“ Friedrich Wilhelm Nietzsche

Waffenlieferungen von Deutschland an ...

Zypern

Nix.

Griechenland

Einer der Hauptabnehmer deutscher Waffen.

Waffensysteme, vor allem Schiffe und U-Boote („Marine Komponente“).

2010: Angebliche „Voraussetzung für Konzessionen bei der Ausgestaltung des Rettungspakets“: U-Boote der Poseidon-Klasse (Typ 214) in Lizenz der Kieler HDW für 1 Milliarde Euro sowie sechs französische FREMM-Fregatten im Wert von 3,5 Milliarden Euro.

MK 20 Rh 202 (Maschinenkanone Rheinmetall 20 mm).

Leopard 2

Panzerhaubitze 2000

U-Boot-Klasse 209 (vier der Poseidon-Klasse und vier der Glaukos-Klasse)

U-Boot-Klasse 214

Türkei

Einer der Hauptabnehmer deutscher Waffen.

1967: Lizenz zur Produktion von HK G3-Sturmgewehren für die Infanterie.

2007: Panzer Leopard 1 und 289 Leopard2A4.

1983: MEKO 200 TN Track I und II an die Marine. Von Blohm + Voss, Hamburg und HDW, Kiel, sowie aus der Gölcük-Marinewerft.

1990: Weitere Fregatten gleichen Typs, mit stärkerem Antrieb.

= F240 Yavuz (Blohm + Voss, seit 11. Oktober 1987 im aktiven Dienst)

= F241 Turgut Reis (HDW, Kiel, seit 4. Februar 1988 im aktiven Dienst)

= F 242 Fatih (Gölcük-Marinewerft, seit 12. Oktober 1988 im aktiven Dienst)

= F243 Yilderim (Gölcük-Marinewerft, seit 17. November 1989 im aktiven Dienst).

= Hayreddin Barbarossa (Blohm + Voss, seit 23. Mai 1997 im aktiven Dienst)

= F245 Oruc Reis (Gölcük-Marinewerft, seit 23. Mai 1997 im aktiven Dienst)

= F 246 Salih Reis (Blohm + Voss, seit 22. Juli 1998 im aktiven Dienst)

= F247 Kemal Reis (Gölcük Marinewerft, seit 8. Juni 2000 im aktiven Dienst).

Zudem sind sechs Einheiten der U-Boot-Klasse 214 bestellt.

Tätige Reue

„Gäbe es einzig Männer, wäre die Erde eine Wüste, die sie in Jeeps mit darauf montierten Maschinengewehren durchstreifen würden.“ Sylvia Witt

Waffengeschäfte zwischen Deutschland und Israel.

Ab Mitte der 1950er bis heute: Waffensysteme, Ersatzteile und Elektronik.

Entwicklungskooperationen bei den Drohnen der Bundeswehr zwischen israelischen und deutschen Firmen.

Zwei Patrouillenboote von Burmester nach Israel überführt, obwohl die Herstellung von Rüstungsgütern Deutschland noch untersagt war.

1958: Überschusswaffen aus Wehrmachtsbeständen und amerikanischen Rüstungsgütern, die zuvor als Aufbauhilfen für die Bundeswehr übergeben worden waren.

Ab 1959: Import nach Deutschland von Uzi-Maschinenpistolen unter der Bezeichnung MP2, als Standardwaffe eingeführt. Israel lieferte darüber hinaus Mörser und Munition Soltam für die Bundeswehr.

1962-1963: 1.600 Cobra-Systeme der Firma Bölkow über Umwege nach Israel. Drei U-Boote des Typs Gal, Schnellboote und weitere Rüstungsgüter (Funk-, Navigations-, Peil- und Radartechnik; Kreiselkompass von LITEF), deutsche Komponenten für Kriegswaffen.

1962 bis 1964: Sikorsky-Hubschrauber, Nord-Noratlas-Transportflugzeuge, Fouga-Magister-Trainingsflugzeuge, umgebaute M48-Panzer etc. direkt oder über Drittländer.

1965: Bei Bekanntwerdung gegenseitiger Rüstungsverkäufe brachen arabische Regierungen die diplomatischen Beziehungen mit Deutschland ab. Sie drohten mit der Anerkennung der DDR. Die Bundesregierung beschloss daraufhin, dass Kriegswaffen künftig an keinen der potentiellen Kriegsgegner im Nahen Osten mehr geliefert werden sollen. Für „sonstige Rüstungsgüter“ sollte der Gleichbehandlungsgrundsatz gelten.

Israel erhielt auf Druck 140 Millionen DM Schadensersatz für die nicht gelieferten Waffen und die Zusage, dass der Bau von sechs Lürssen-Schnellbooten in Frankreich bezahlt und technisch unterstützt werde.

Die Aufnahme diplomatischer Beziehungen vereinbart – Rüstungskooperation als Katalysator für die Aufnahme offizieller Beziehungen zwischen Deutschland und Israel.

1966: Kooperation des Mossad und des BND bei der Auswertung erbeuteter MIG-21, sowjetischer Waffen, T-62-Panzer und BMP-1-Schützenpanzer zur Entwicklung des Leopard-Panzer und des Schützenpanzer Marder.

1977 bis 1991: Lieferung aus Israel für 1,3 Milliarden DM.

155-mm-Artilleriegeschosse DM632 mit Streumunition und israelische Mörsergranaten, versehen mit Zündern von Junghans Microtec.

Bis 1990: Kooperation des Mossad und des BND. Z.B. Störsendertechnik für Jagdbomber und der Tornado.

Ab 2000: offene Rüstungsgüterlieferungen.

2002: Transportpanzer Fuchs.

2004: U-Boote.

2005: zwei Dolphin-U-Boote.

2006: Testfahrzeug ATF Dingo2 gegen die palästinensische Bevölkerung.

2010: drei MeKo-Korvetten.

2012: Abschussgeräte für Panzerfäuste und bunkerbrechende Munition.

2015: U-Boot. Anschließende Modifikation der israelischen Marine zur Bewaffnung nuklearer Marschflugkörper.

2016: Dingos sollen aus amerikanischer Lizenzproduktion von Textron Systems Marine & Land Operations als Lizenznehmer von Krauss-Maffei Wegmann nach Israel geliefert werden, doch der Deutsche Bundestag verbot dieses Geschäft.

Vermittlung christlicher Werte

„Die Rüstungsindustrie ist eine der größten Gefährdungen der Menschheit.“ Albert Einstein

Waffenlieferungen von Deutschland an ...

Ägypten

2003: Heckler & Koch G36 für die örtlichen Sicherheitskräfte.

2011: Libysche Rebellen fanden beim Sturm einer Gaddafi-Residenz zahlreiche G36 aus einer Lieferung an Ägypten.

Arabische Emirate

2015: vier Wisent 2-Pionierpanzer, 20.000 Mörsergranatzünder von Junghans Microtec, 3.000 MPs HK MP7 und 80.000 Schuss.

Kuwait

Ca. seit Ende der 1950er Empfänger deutscher Waffen.

2015: Granatmaschinenwaffe vom Kaliber 40 mm. Ersatzteile für die Bewaffnung eines Boxer-Radpanzers von Kraus-Maffei Wegmann.

Saudi-Arabien

2011: 200 Leopard 2A7+

2012: GTK Boxer.

2016: Erstes von 48 militärischen Patrouillenbooten aus der Lürssen-Werft.

Lizenzprodukt mit Zulieferung aus Deutschland: G36 und andere H&K-Produkte. Die Waffen tauchen in Syrien und dem gesamten arabischen Raum auf.

Algerien

2012: vier Fregatten MEKO-200 incl. sechs Super-Lynx-Bordhubschrauber von ThyssenKrupp.

Bewaffnung: Anti-Schiffsraketen RBS 15 Mk 3 von Saab Bofors Dynamics, Boden-Luft-Flugkörper von Denel Dynamics, eine Oto-Melara-Hauptkanone sowie zwei Rheinmetall 27 mm-Nahbereichskanonen.

Jordanien

2015: 1.000 Gewehre, 50 MPs sowie 100.000 Schuss. Vermutlich von Heckler & Koch.

Oman

2015: 500 MPs, 850 Rohre und Verschlüsse für vollautomatische Gewehre als Ersatzteile von Heckler & Koch. Zur Erprobung mehrere MGs, vollautomatische Gewehre und Granatpistolen HK69.

Somalia

Inoffiziell wird das Heckler & Koch G3 sowohl von Milizen als auch von der Armee verwendet.

Katar

2013: 24 Panzerhaubitzen 2000, 65 Kampfpanzer Leopard 2A7, fünf Bergepanzer, sieben Spähwagen Fennek, dazu Übungs-, Gefechtsfeld- und Rauchmunition Kaliber 155. Zugmaschinen, LKW, Kranwagen, Auflieger, Anhänger, Masten und weitere Teile für Panzer. Flugsimulator und Panzersimulator. Feuerleiteinrichtungen, Zielentfernungsmesssysteme und Radargeräte; Kommunikationsausrüstung, Navigationsausrüstung. Von Krauss-Maffei Wegmann.

2015: vier Leopard-2-Panzer und drei Panzerhaubitzen.

Syrien

1970er: deutsch-französische MILAN-Raketen aus Frankreich.

2013: Bestätigung, dass Saudi-Arabien und Katar MILAN-Raketen, die sie von EADS gekauft hatten, an die Aufständischen geliefert haben.

Iran

1967: Lizenz zum Bau des HK G3. Bis heute Produktion und Verkauf. Z.B. an die Dschandschawid-Milizen (Sudan) gegen die Zivilbevölkerung und an die Hamas.

2012: Illegaler Export aus Deutschland. Schlüsseltechnik für die Produktion atomarer, biologischer und chemischer Waffen sowie Trägerraketen. Lieferung von „Dual-Use-Gütern“ (zivil und militärisch einsetzbar).

Philippinen

H&K G36 als Ersatz für das Vorgängermodell H&K G3. Finden sich auf den Schwarzmärkten wieder.

Irak

2014: Aus Beständen der Bundeswehr 4.000 Gefechtshelme, 700 Kleinfunkgeräte, 680 Fernrohre, 4.000 Schutzwesten, 30 Minensonden, 20 Metallsuchgeräte und 40 Werkzeug- und Geräteausstattungen zur Munitionsbeseitigung an die kurdischen Peschmerga zur Bekämpfung der IS-Terroristen. Späteres Waffenpaket: 16.000 Sturmgewehre (G36), 40 MGs, 8.000 Pistolen, 30 Milan-Panzerabwehrwaffen, 200 Panzerfäuste, 100 Signalpistolen, 10.000 Handgranaten und 106 Militärfahrzeuge.

Indonesien

2013: 104 Kampfpanzer Leopard 2, vier Berge- und jeweils drei Brückenlege-/Pionierpanzer von Rheinmetall.

50 Schützenpanzer vom Typ Marder 1A2.

Neutralität

„Nicht die Gewehrkugeln und Generäle machen Geschichte, sondern die Massen.“ Nelson Mandela

„Gerechtigkeit ohne Weisheit ist unmöglich.“ James Anthony Froude

„Es gibt gerechte Menschen und ungerechte. Die Gerechten teilen ein.“ Oscar Wilde

Waffenlieferungen von Deutschland an Südafrika.

(Während der Apartheid. Trotz völkerrechtlich verbindlichen Beschlüssen, militärische Zusammenarbeit zu verweigern):

Nach 1984: Lizenzen und Konstruktionspläne von Daimler-Benz an die staatliche Firma Atlantis Diesel Engines (ADE), um 40.000 bis 50.000 Dieselmotoren für LKWs und Traktoren, sowie Motoren für den South African Defence Force (SADF)-Jeep „TRAX“, zudem Panzerantriebe herzustellen.

Bis 1990: Hubschrauber, Militärische Fahrzeuge, Panzermotoren.

(Nach dem Ende der Apartheid):

2002: Anti-Schiffsraketen MM40 Exocet für die South African National Defence Force.

2004: vier MEKO A-200SAN-Fregatten der Valour-Klasse der South African Navy von Blohm + Voss.

Leidenschaft

„Gebrannte Kinder fürchten das Feuer oder vernarren sich darein.“ Marie Freifrau von Ebner-Eschenbach

„Wir wollen die Waffen auf dem Fechtboden niederlegen, aber weggeben wollen wir sie nicht.“ Otto Eduard Leopold Fürst von Bismarck

Grüne Lunge
Azteken
Inka
Maya
Nazca-Linien
Artenvielfalt
Geologische Vielfalt
Klimatische Vielfalt
Kulturenvielfalt
Paradies
Machu Picchu
Amazonas
Karneval
Regenwald

Waffenlieferungen von Deutschland an ...

Argentinien

1999: Korvette ARA Almirante Brown (D10), 207 Kampfpanzer TAM und 263 Schützenpanzer. Korvetten der MEKO 140.

2000 und 2004: je eine MEKO 140-Fregatte von Blohm + Voss. U-Boote vom Typ 209 und zwei TR-1700-U-Boote.

2015: Bodenüberwachungsradar, Kommunikationsausrüstung, Teile für U-Boote, Versorger und Eisbrecher sowie Herstellungsausrüstung für Munitionsteile.

Brasilien

Leopard 1A5.

2011: Flugabwehrvergleichsschießen auf dem Truppenübungsplatz Formosa (Brasilien), um ein mobiles Flugabwehrsystem für ihre Verbände zu ermitteln. Krauss-Maffei Wegmann kaufte zu diesem Zweck einen Gepard 1A2 von der Bundeswehr.

2013: 34 gebrauchte FlakPz 1A2 aus Beständen der Bundeswehr.

Mexiko

Seit 1999: Gewehre, Maschinenpistolen und Herstellungsausrüstung für Handfeuerwaffen, 40 Truppentransporter HWK-11 und zwölf Kampfhubschrauber Bölkow Bo 105.

2005: Produktpiraterie: Imitation des HK G36 wurde als FX5 eingeführt. Eine Klage auf Schadensersatz wurde 2007 zurückgezogen.

2007: HK G36 an die mexikanische Polizei mit der Auflage, dass die Gewehre nicht nach Chiapas, Chihuahua, Guerrero und Jalisco geliefert werden dürften. Sieben Jahre später wird ca. die Hälfte der 9.000 gelieferten Waffen in diesen Provinzen eingesetzt.

2015: 4.767 Sturmgewehre G36 wurden von Heckler & Koch ohne Genehmigung in Bundesstaaten im Süden Mexikos geliefert.

Chile

2007: zwei Küstenstreifenboote von Fassmer. Panzerwaffen

ab 2008: 140 Leopard-2A4.

Danach: 138 Marder-1A3-Schützenpanzer sowie 30 Gepard-Flakpanzer.

Kolumbien

2006: Illegaler Export 65.000 SIG SP 2022-Pistolen, sowie 500 SSG 3000-Scharfschützengewehre.

Weiterverkauf aus den USA als Endabnehmer.

2009-2011: Illegaler Export 100.000 SIG SP 2022-Pistolen. Weiterverkauf aus den USA als Endabnehmer.

2013: Feuerleiteinrichtungen und Zielentfernungsmesssysteme. Teile zur Modernisierung zweier U-Boote, Unterwasser-Ortungsgeräte sowie Torpedos.

Ecuador

Mindestens seit 1980, ungeklärter Herkunft: leichte Sturmgewehre HK33.

HK33-Schnellfeuergewehre von Heckler & Koch. Standardgewehr bei den Spezialeinheiten und der Marineinfanterie.